
Zpráva o oblasti Ochrany obyvatel za rok 2013 pro OSH Rokycany 
 
Ochrana obyvatel, kterou vyvíjí naše Sdružení, zaznamenalo za letošní rok v rámci Česté republiky jistý pokrok. 
Úspěšně se rozvíjí pilotní projekt Ochrany obyvatelstva v kraji Moravskoslezském a Olomouckém. Zde ve dvou 
kurzech proškolili již 30 lektorů ochrany obyvatelstva na ústřední hasičské škole v Jánských Koupelích. Na rok 
2014 mají připravené další kurzy Specialistů ochrany obyvatelstva, Techniků ochrany obyvatelstva a 
Preventistů ochrany obyvatelstva, do kterých by se mělo zapojit vždy 30 osob z řad profesionálních a 
dobrovolných hasičů, obcí, podniků a firem, škol, dalších občanských sdružení a subjektů v Moravskoslezském 
kraji. Do tisku mají připravené metodické manuály pro všechny výše uvedené specializace.  
Obdobné projekty na činnosti jako v Msk připravují i kraje Královéhradecký a Pardubický.  
 
GŘ HZS rovněž připravuje vlastní osnovy pro kurzy Techniků ochrany obyvatelstva. Důvodem je to, že 
předpokládá, že příprava podle těchto osnov se nebude týkat jen techniků ochrany obyvatelstva, ale i velitelů 
nově vytvářených jednotek ochrany obyvatelstva (tedy přímo předurčených jednotek). Materiály pilotního 
projektu Msk a GŘ HZS nejsou v rozporu a jsou vzájemně recenzovány. 
 
V květnu a v říjnu proběhl v ústřední hasičské škole v Bílých Poličanech první kurz Techniků ochrany 
obyvatelstva. Velká část obsolventů prvního kurzu byla z kraje Karlovarského, což napovídá, že i tam věci 
začínají kráčet kupředu. HZS Kvk pořádá pravidelně přípravu předurčených jednotek pro ochranu obyvatelstva. 
Probíhají i cvičení po 8 JSDHO na různých stanovištích. Kromě jiných úkonů provádí: 
-Dekontaminace osob  a následně jejich evidence před evakuací 
-Prostředky ochrany, včetně improvizovaných 
-Výstavba protipovodňových stěn z pytlů s pískem 
-Improvizovaná oprava konstrukcí, plachtování 
-Psychosociální pomoc která obsahuje i diskusi s psychologem 
-Vyhledávání pohřešovaných osob v terénu 
Pro cvičící využívají i kontejner nouzového přežití a další vybavení HZS. 
 
Vzhledem k výše uvedenému rozvoji aktivit na poli Ochrany obyvatel se rovněž bude měnit metodika a obsah 
pro získání odznaku Hasič všech stupňů. Obsah a otázky týkající se ochrany obyvatelstva z ní budou 
odstraněny a budou soustředěny do výše uvedených specializací. Místo nich bude zavedena nová oblast 
týkající se stanov a činnosti našeho Sdružení. 
 
Naše Sdružení rovněž vydalo příručku Hasič pro obec v nouzi. Jejím úkolem je seznámit starosty a obce se 
situacemi, kdy jim dobrovolní hasiči mohou poskytnout pomoc a kde jsou uvedeny i postupy řešení některých 
krizových stavů ve spolupráci s hasiči. 
 
Na základě konkrétních zkušeností z povodní se zvažuje zapojení Sborů do určitých činností. Smyslem by 
nebylo nahrazovat JSDHO, ale podpora jejich činnosti (zabezpečení, pomoc při činnostech většího rozsahu, 
střídání při dlouhodobějších činnostech) a také pomoc obci (dlouhodobější činnost místa nouzového ubytování, 
distribuce humanitární pomoci…). Na ÚOROO  se hledal vhodný název pro toto uskupení a bude se navrhovat 
do změn stanov v roce 2015, že SDH bude moci vytvářet „týmy technické podpory SDH pro ochranu 
obyvatelstva“. Upřímně vzato, nejedná se obsahově o nic nového. Tato činnost probíhala i dosud v rámci 
poskytování osobní pomoci, kterou může poskytnout každý občan, nejen hasič. Nově už by tedy měla probíhat 
organizována přímo našimi Sbory a budeme se k ní moci oficiálně hrdě přihlásit, ale rovněž za ní poneseme 
určitou odpovědnost. 
 
Když už jsme zmínili letošní povodně, připravil jsem výtah ze statistiky událostí od 30.května do 10.června 
letošního roku na okrese Rokycany.. 
Zasahovalo 5 jednotek HZS JPO I, 15 jednotek JPO II a III z celkových 17 a rovněž 12 jednotek JPOV. Z těchto 
12 jednotek JPOV bylo i 5 jednotek, které absolvovaly kurz OO pořádaný územní odborem HZS v Rokycanech. 
Další 2 jednotky s tímto kurzem nezasahovaly. 
 
Nejvyšší počet činností při technických haváriích z dobrovolných jednotek zaznamenaly Mirošov a Kornatice po 
20, Ejpovice 19, Dobřív 17, Zvíkovec 16, Zbiroh a Radnice 14. Celkem JPO I, tedy HZS má zaznamenáno 80 
událostí, JPO II a III mají zaznamenáno 140 událostí ,  5 jednotek JPOV pro OO má zaznamenáno 40 událostí 
a zbývajících 7 jednotek JPOV má zaznamenáno dalších 33 událostí.. Celkem na území okresu 293. 
 
Do jaké míry tato data opravdu odpovídají skutečnosti je samozřejmě ovlivněno i schopností velitelů správně a 
úplně zapsat do Zprávy o zásahu veškeré činnosti. Obecně platí, že velitelé JPO II a JPO III jsou při vedení 
administrativy zkušenější a zdatnější. Naopak byl zaznamenán i případ, kdy starosta obce povolal svou 
jednotku JPO V přímo, bez zprostředkování Krajským operačním střediskem, velitel následně nepokládal za 
nutné odevzdat Zprávu o zásahu a následkem toho tato obec přišla o letošní mimořádnou povodňovou dotaci. 
 



Statistika neeviduje místo zásahu, ale podle mého šetření většina JPOV zasahovala v místě svého zřizovatele. 
Co se týče JPO II a JPO III informaci nemám a pouze podle jejich počtu mohu soudit, že i v případě povodní 
zasahovali i mimo území svých obcí, stejně jako v případě požárů. 
Plánovaný záměr zapojit do podobných událostí více JPO V tedy nejspíš dosud naplněn nebyl, ale neznám 
důvody ani příčiny, které mohou být různé a to nejen na straně plánování a přípravy řešení podobných 
krizových stavů ale i na straně některých jednotek co se týče vzdělávání, mobility, personálního naplnění stavů 
nebo jiných, již vykonávaných činností. 
 
Od roku 2012 je činnost při zásazích týkající se ochrany obyvatelstva zařazena do kurzů pro velitele jednotek, 
kteří by dále měli školit členy svých jednotek. Doufáme, že tak opravdu činí. Je totiž bráno, že všechny takto 
zprostředkovaně proškolené jednotky budou schopné činnosti pro Ochranu obyvatel vykonávat. Původních 7 
jednotek JPO V, ve kterých kurz Ochrany obyvatel absolvovaly i členové, nejen velitelé, jsou územním odborem 
považovány za předurčené jednotky pro OO na území našeho okresu a mám informace, že v průběhu povodní 
s nimi byly konzultovány možnosti jejich nasazení například pro činnosti v Rokycanech. 
 
Závěrem nebudu hodnotit rozvoj Ochrany obyvatel v Plzeňském kraji ani na našem okrese. Stále probíhá určitý 
vývoj a situace se stále mění. Snad možná právě proto s případnými změnami či vylepšeními systému spíše 
vyčkáváme na to, jak se osvědčí jinde, jaká bude legislativa, zdroje finančních prostředků a další související 
podmínky. Doufejme tedy, že se osvědčí a naše místní stávající systémy, i když funkční, budou moci být ještě 
vylepšeny. 
 
 
 
 


